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Abstract (en)
A formwork (1) for surfaces with varying curvature has a formwork skin (2) which can be adjusted with respect to its curvature, bearers (3) supporting
the latter and a chord arrangement which acts on the bearers (3) at a distance from the formwork skin (2), is formed by individual chord pieces (4, 5)
bridging the bearers (3) and is expediently fastened to the outer sides of the bearers (3) facing away from the formwork skin (2). The adjustment of
the curvature of the formwork skin (2) is carried out by changing the effective length of the chord pieces (4, 5) between the bearers (3). The mutually
opposite formwork elements are able to be braced with respect to one another by means of formwork tie rods (6). In this arrangement, as chord
piece, a cross member (4) acts on a formwork element at at least two bearers (3), the said cross member at the same time being provided as an
abutment for the formwork tie rod (6), which is consequently arranged between two bearers and the forces of reaction of which are transferred to the
two bearers. The cross member is in this case likewise able to be changed with respect to its effective length by its fastening point being adjustable
in the direction of its longitudinal extent and transversely to the orientation of the bearer, so that the cross member (4) both provides an adjustable
chord piece when changing the curvature of the formwork skin (2) and absorbs the tensioning forces. <IMAGE>

Abstract (de)
Eine Schalung (1) für verschieden gekrümmte Flächen hat eine bezüglich ihrer Krümmung einstellbare Schalhaut (2), diese abstützende Träger
(3) und eine an den Trägern (3) mit Abstand zur Schalhaut (2) angreifende, aus einzelnen die Träger (3) überbrückenden Gurtstücken (4,5)
gebildete Gurtung, die zweckmäßigerweise an den der Schalhaut (2) abgewandten Außenseiten der Träger (3) befestigt ist. Die Verstellung der
Krümmung der Schalhaut (2) wird durch eine Veränderung der wirksamen Länge der Gurtstücke (4,5) zwischen den Trägern (3) durchgeführt.
Die einander gegenüberstehenden Schalungselemente sind mittels Schalungszugankern (6) gegeneinander verspannbar. Dabei greift an einem
Schalungselement an wenigstens zwei Trägern (3) als Gurtstück eine Traverse (4) an, die gleichzeitig als Widerlager für den Schalungszuganker (6)
vorgesehen ist, der somit zwischen zwei Trägern angeordnet ist und dessen Reaktionskräfte auf die beiden Träger übertragen werden. Die Traverse
ist dabei ebenfalls bezüglich ihrer wirksamen Länge dadurch veränderbar, daß ihre Befestigungsstelle in ihrer Längserstreckungsrichtung und quer
zur Orientierung des Trägers verstellbar ist, so daß die Traverse (4) sowohl als verstellbares Gurtstück bei der Veränderung der Krümmung der
Schalhaut (2) zur Verfügung steht, als auch die Spannkräfte aufnimmt. <IMAGE>
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